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Pot spune c` sunt vreo cinci familii cu care ne
între]inem mai mult sau mai pu]in.

S.C.: Ce [tii tu despre România? Î]i pun întrebarea,
deoarece eu sunt românc`.

B.T.: Trebuie s` spun c` [tiu foarte pu]in despre
România. Ceea ce-mi vine direct în cap când aud
"România", este "Ceau[escu". Oarecum atât. Eu
cunosc România ca pe o ]ar` comunist`, destul de
subdezvoltat`, sau ca pe o ]ar` ceva oprimat` [i
subdezvoltat`, aceasta este concep]ia mea.
Oarecum a[a cred eu c` este ea.

S.C.:  Nu e[ti primul care are aceast` imagine a
României, de aceea am venit preg`tit` cu câteva
pliante despre România [i sper s`-]i mai schimbi
p`rerea.                                                                  �

 (Traducerea din suedez`: Octavian Ciupitu.)

_______________________________________

Ann-Marie Högberg,
conduc`toarea de grup a partidului Social-democrat,

cel mai mare partid din opozi]ie
în comuna Huddinge.

Silvia Constantinescu: Avem o tradi]ie la publica]ia
CURIERUL ROMÂNESC pe care doresc s-o
respect [i de aceast` dat`, aceea de a-l l`sa pe cel
intervievat s` se prezinte singur. Fii bun` a[adar [i
prezint`-te singur`. Pove[te[te cine e[ti, ce preg`tire
ai, ce sarcini politice [i ce hobby-uri ai.

Ann-Marie Högberg: Eu m` numesc Ann-Marie
Högberg. Acum sunt în vârst` de cincizeci de ani
plus (aici râde cochet, n.tr.) Eu sunt asistent`
medical`. De fapt, am lucrat în îngrijirea medical`
timp de treizeci de ani, aproape. Dar, în acela[i timp
cu munca aceasta [i, desigur, cu familia, m-am
ocupat [i de politic`, în orice caz timp de dou`zeci
de ani.
Dar, în cei mai mul]i ani, am avut sarcini politice în
timpul liber în comisia pentru probleme sociale, pe
vremea când aveam a[a ceva în comuna Huddinge,
în comisie raional` (kommundelsnämnd), dar [i în
consiliul comunal (kommunfullmäktige). În timpul
ultimilor ani am avut privilegiul s` m` ocup de
politic` cu norm` întreag`.
În perioada mandatului anterior, când noi am avut
majoritate în Huddinge, am fost, printre altele,
responsabil` pentru îngrijirea b`trânilor [i
handicapa]ilor [i pentru comisia raional` din
Flemingsberg. Acum sunt conduc`torul grupului
Social-democrat din consiliul comunal aici, în
Huddinge.

S.C.: Ce hobby-uri ai?

A-M.H.: Eu sunt de origine din Göteborg…

S.C. {i noi suntem din Göteborg!

A-M.H.: Da, da, to]i vin de undeva. Asta face c` eu
am o mic` caban` pe insula Tjörn. Acolo obi[nuim
noi s` fim vara [i este minunat de pl`cut. A[a c` asta
este pu]in ca un hobby, desigur, ca s` fim acolo, s`
ne facem de lucru [i s` ne bucur`m de coasta de
vest a Suediei. Pe urm`, îmi place s` citesc [i s`
merg la cinema. Nu se întâmpl` a[a de des, dar
încerc s`-mi fac timp pentru aceasta uneori.

S.C.: Am fost mut timp bibliotecar` la Biblioteca
Or`[eneasc` din Göteborg. De aceea te întreb care
este ultima carte pe care ai citit-o?

A-M.H.: Chiar acum citesc o carte care se nume[te
"Cântarea încetinelii". Cel care a scris-o se nume[te
Vikström. Nu am spus nimic despre familia mea.
Vrei s` [tii ceva [i despre ea?

S.C.: Bine-n]eles!

A.H.: E mai bine dac` spun [i asta. Eu locuiesc
acum doar cu so]ul meu. Copiii no[tri s-au mutat, a[a
c` noi locuim în Visätra, într-un apartament cu
chirie, [i am dou` fete adulte.
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S.C.: F`r` nepo]i?

A-M.H.: F`r` nepo]i, doar o pisic` la una dintre fete,
care ne este foarte drag` (râde amuzat`, n.tr.).

S.C.: Ce este comitetul de conducere comunal
(kommunstyrelse) [i care este rolul t`u acolo?

A-M.H.: Comitetul de conducere comunal este
guvernul din Huddinge, pur [i simplu. Dar, spre
deosebire de guvernul ]`rii, în care fac parte doar
cei din partidul de la conducere, în guvernul
comunei, în comitetul de conducere comunal, fac
parte toate partidele care au primit destule voturi.
Rolul meu acolo este de conduc`tor de grup pentru
Social-democra]i, care este cel mai mare partid [i
cel mai mare partid în opozi]ie în Huddinge.

S.C.: Ce este consiliul comunal [i care este rolul t`u
acolo?

A-M.H.: Consiliul comunal poate fi comparat cu
parlamentul, dac` ne uit`m cum este la nivelul ]`rii.
Acolo eu sunt conduc`torul Social-democra]ilor.

S.C.: Multe comune, [i printre acestea [i comuna
Huddinge, au, sau au avut, raioane comunale.
Comuna Huddinge se preg`te[te ca s` le desfiin]eze.
Ce p`rere ai despre organizarea cu raioane
comunale [i care sunt avantajele [i dezavantajele
acesteia?
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A-M.H.: Eu consider c` raioanele comunale au avut
un rol important pentru comuna Huddinge de-a
lungul anilor în care le-am avut. Pe de-o parte,
consider c` am c`p`tat o alt` perspectiv` în ceea ce
prive[te zonele de locuire [i poate chiar [i în ceea
ce prive[te rolul nostru. Aceasta, deoarece într-un
raion comunal nu se face deosebire între "copiii
bibliotecii", "copiii [colii", "copiii centrului recreativ"
[.a.m.d., [i ei devin oarecum "plozii no[tri", pentru
care s` facem împreun` s` fie foarte bine.
Colaborarea aceasta între diferite activit`]i s-a
dezvoltat foarte frumos, ceea ce consider c` s-a
întâmplat datorit` avantajelor existen]ei raioanelor
comunale. Am avut o perioad` când a trebuit s`
economisim foarte mult, am avut un lung [ir de ani
când a trebuit s` economisim în comun`, [i consider
c`, [i atunci, comitetele raionale au contribuit la
economisiri [i efectiviz`ri, f`r` ca acestea s`-i
ating` prea mult pe cei ce locuiesc în comun`. S-au
putut g`si solu]ii mai dibace, pur [i simplu. Eu cred
c` acest lucru a fost plin de importan]`. Dar,
consider c` acum am ajuns la o limit`, când, de fapt,
aceste raioane nu mai func]ioneaz`. Aceasta are
mai multe cauze.
Eu consider c`, din partea burghez`, raioanele au
fost desfrunzite foarte mult de func]ia lor, prin a
înfiin]a, în acela[i timp, tot felul de comitete centrale
[i au l`sat ca unele hot`râri s` ocoleasc` comitetele
de conducere raionale. Lucrul acesta a f`cut ca
motivarea lor s` fie mai redus`. Dar, indiferent de
aceasta, consider c`, a[a cum arat` azi comuna
Huddinge, este mai în]elept s` desfiin]`m comitetele
de conducere raionale [i în schimb s` avem grije s`
încerc`m s` coordon`m competen]a într-un mod
care ar fi mai greu de realizat dac` ar fi trebuit s`
se aplice în [ase locuri, câte raioane avem azi. Mai
cred [i c` avem mai mari posibilit`]i s` ajungem la o
egalitate în serviciile comunale, deoarece de-a
lungul anilor [i ca urmare a impunerilor dure de
economisiri care au avut loc, au ap`rut diferen]e
între raioanele comunale într-un fel care nu este
acceptabil pentru locuitori, consider eu. A[a încât eu
cred c` noua organizare va fi bun` pentru locuitorii
din Huddinge, dar ea presupune, a[a cum vedem noi
lucrurile, ca totu[i s` se p`streze ceva din ceea ce a
fost bine cu raioanele, anume influen]a local`,
sentimentul pentru ce trebuie f`cut ca s` fie bine
pentru locuitorii zonelor de locuin]e. De aceea
trebuie s` ne for]`m s` g`sim [i vreun complement
de influen]` [i de democra]ie local`.

S.C.: Poveste[te despre alegerile comunale, care
pentru multe ]`ri sunt un fenomen necunoscut, [i
despre cum lucreaz` organiza]ia de partid din care
faci parte în vederea alegerilor din acest an.

A-M.H.: Alegerile comunale sunt foarte importante,
deoarece aproape toate lucrurile care privesc
oamenii foarte intim în via]a de zi cu zi sunt lucruri
care se hot`r`sc la nivel de comun`. Adic`, este
vorba despre activitatea pre[colar` [i de [coal`, este
vorba despre îngrijirea b`trânilor, este vorba despre
cum ne îngrijim parcurile [i str`zile, cum planific`m
[i sistematiz`m unde s` cl`dim [i unde s` p`str`m
natura [.a.m.d. Toate acestea sunt hot`râri
comunale. Aceasta face, desigur, s` fie foarte
important cine poart` r`spunderea în comun` [i de
aceea consider`m noi c` alegerile comunale sunt
foarte importante.
Noi, în cadrul partidului nostru, lucr`m în multe
feluri: încerc`m s` avem contact cu oamenii, cu
locuitorii comunei, atât pentru a le spune ce
consider`m noi c` este important [i ce vrem s`
facem, dar, desigur, [i pentru a lua la cuno[tin]` ce
consider` oamenii c` este important ca s` realiz`m
noi, de ce probleme din comun` s` ne ocup`m.
Democra]ia const` [i din dialogul între cei ce
primesc încrederea aleg`torilor ca s` conduc` [i s`
ia r`spundere [i locuitori, altfel nu putem vorbi
despre o democra]ie care func]ioneaz`. Noi facem
aceasta prin a ne afla în centrul comercial din
Huddinge, desigur, dar [i în celelalte centre din
comun`.          �6


